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آفتاب  يزد- گروه سياسـى: محمود ميرلوحى از اعضاى 
ــوراى عالى سياستگذارى اصلاح طلبان و حزب اتحاد ملت  ش
كه اين روزها به واسطه فعاليتش به عنوان عضو شوراى شهر 
ــناخته مى شود، به مناسبت سالگرد پيروزى ليست  تهران ش
اميددر شوراى شهر  با حضور در تحريريه روزنامه آفتاب يزد 
ــوالات خبرنگار ما درباره عملكرد  در گفتگويى تفصيلى به س
اصلاح طلبان در شوراى شهر  پنجم  و بازتاب  اين عملكرد بر 
اعتماد عمومى مردم به اصلاح طلبان و... سخن گفت.  درادامه 

مشروح اين مصاحبه را مى خوانيد:

ــتيد   جناب ميرلوحى! همان طور كه مســتحضر هس
ــوراى شهر پنجم كم حاشيه نداشته  طى ماه هاى اخير ش
ــده اند.  اما بياييد  ــانه اى ش ــيه ها يى كه رس اســت؛ حاش
ــر بيندازيم. در  ــار از بعدى ديگر به اين موضوع نظ اينب
كنار همه اين حواشى اگر از شما سوال كنند كه شوراى 
شهر پنجم در دوسالگى خود چه دستاوردهايى در طول 
ــما  ــه خواهيد گفت؟اگر ش ــته اســت چ اين مدت داش
بخواهيد از عملكرد شوراى شهر در اين مدت دفاع كنيد 

چه مى گوييد؟
ــت اميد از همان ابتدا براى  در ابتدا بايد بگويم  معتقدم ليس
ــهر برنامه ريزى داشت.  ما از همان ابتدا  ــوراى ش ورود به ش
گفته بوديم كه چه كارهايى را انجام مى دهيم و چه كارهايى 
ــت گفتيم كه شوراى شهر  را انجام نمى دهيم. از همان نخس
جديد تمام تمركز خود را بر روى امور شهرى خواهد گذاشت 
ــائلى مثل مجلس و پاستور فكر نخواهد كرد. گفته  و به مس
ــت مى دهيم به  ــه حفظ محيط زيس ــم كه اولويت را ب بودي
ــت  ــتيم، اولويت را به نيروهاى پاكدس فكر باغات تهران هس
ــهر را با رعايت  ــناس مى دهيم و  تلاش مى كنيم ش و كارش
ــه مطالبات مردم و با هزينه كمترى اداره  اولويت ها ،  توجه ب
كنيم. به همين دليل وقتى در بيستم ارديبهشت ليست اميد 
انتخاب شد تكليف معلوم بود.  ليست اميد طورى چيده شده 
ــيونهاى آن قبل از انتخابات نيز  بود  كه عملا اعضاى كميس
معلوم شده بود.  يعنى مشخص بود كه چه كسانى قرار است 
ــيون ها يى در شوراى شهر  قرار بگيرند.  همين  در چه كميس
ــيون برنامه و بودجه  5 نفرى كه به عنوان مثال عضو كميس
هستند يعنى آقاى علوى،  آقاى رسولى، آقاى فراهانى،  خانم 
ــيون  ــاً بر همين مبنا و براى همين كميس آروين و من اساس
ــاير كميسيون ها  نيز به  ــت قرار گرفتيم.  در مورد س درليس
ــده بود كه چه  ــه عبارتى از قبل معلوم ش ــن ترتيب.  ب همي
كسانى در چه كميسيون ها يى جاى خواهند گرفت. علت اين 
انتخاب ها  هم به دليل اين بود كه به هر حال هر كدام از اين 
ــيون ها  صاحبنظرتر، متخصص تر و يا از  افراد در اين كميس
قبل تجربه كارى در اين زمينه را داشتند.  پيشتر نيز ليست 
اميد  اشاره كرده بود كه چه جهت گيرى ها يى خواهدداشت.  
ــيون ها ى ما  ــن دليل بود كه بعد از انتخابات، كميس به همي
ــد و در آن سه ماه  ــكيل رسمى شورا تشكيل ش پيش از تش
ــيون ها ى ما به طور مرتب  ــمى شورا كميس پيش از آغاز رس
ــورا  ــهريور در ش فعال بودند به نحوى كه وقتى ما روز اول ش
مستقر شديم، كميسيون ها  بر مبناى قولى كه به مردم داده 

بودند اولويت ها ى خود را تعيين كردند.
ــكيل شورا،  ــما مى بينيد كه در همان هفته اول و دوم تش ش
ــيون ها  در صحن گزارش ارائه مى كنند از جهتى ديگر   كميس
ــود را تبيين و ابلاغ  ــتهاى برنامه اى خ ــا در آبان ماه سياس م

كرديم.
اين موضوع نشان مى دهد كه شورا بر مبناى سياست ها يى كه 
ــل تدوين كرده بود و پيش بينى ها يى كه در زمينه ها ى  از قب
ــى را مى كند و چه  ــت و  گفته بود چه كارهاي ــف داش مختل
كارهايى را انجام نمى دهد،  برنامه اى را تدوين كرده است كه 

بر مبناى همان اولويت ها است.
ــز به خوبى  ــث  بودجه 97 و 98 ني ــا ى ما در بح ــت  ه اولوي
ــات تهران را  ــم كه ديگر باغ ــود. وقتى ما گفتي ــده مى ش دي
ــب در آمد كنيم  ــا ازبين بردن آن كس ــن نمى بريم تا ب از بي
ــا را اگر ببينيد ــما تمام مصوبات م ــاى حرفمان مانديم. ش پ

در همين مسير حركت كرده است. موضوع باغات معمولاً در 
جلسات غير علنى مطرح مى شود. اما آوردن چنين موضوعى 
در صحن و بررسى جدى آن بيانگر اهميتى  است كه شوراى 
ــبت به اين موضوع داشته  ــت  مردم نس پنجم و بنا به خواس
ــت.  شما اكنون مى بينيد كه ديگر در سطح شهر نابودى  اس
باغات  يك گناه نابخشودنى و مصوبه و الزام شهردارى است.  
ــائل در بودجه هم ديده شده است.  نتيجه اش  اين جور مس
اين مى شود كه در سال 97 نه تنها اجازه نداديم باغى از بين 
برود بلكه باغاتى را هم خريديم  تا امروز به فضاى عمومى و 
ــود. در محلات و مناطق اين اتفاق مى افتد و  پارك تبديل  ش
اين مسائل نشان مى دهد كه ما به  اولويت ها و قول ها ى مان 

عمل مى كنيم.
امروز آثار اين موارد را در شهر مى بينيد. تاكيد مى كنم شوراى 
ــت وديگر براى پاستور و مجلس  ــهر براى شهر تهران اس ش
برنامه ريزى نمى كند. اين شورا شورايى است كه در اولويتش 
ــكلات  ــى، كاهش آلودگى هوا و حل مش ــل ونقل عموم حم
ــت. رد پاى شورا را در حل بسيارى از  شهرى است نه سياس
مسائل شهرى مى بينيد؛ مثلا در حفظ محيط زيست وباغات.  
اين شورا درراستاى شفافيت واطلاع رسانى موفق بوده است.

در بحث كسب در آمد حلال از منابع پايدار مشاهده مى كنيد 
ــت ما ديگر شيوه ها ى  ــورا اتفاقات مهمى افتاده اس كه در ش
گذشته را دنبال نمى كنيم.  شيوه ها ى گذشته نتيجه اش اين 
شد كه آن بدهى ها ى انبوه به وجود آمد، پروژه ها  متوقف شده 
وكار پيش نمى رفت. هرچند در آن دوره شهردارى و شوراى 
شهر چون صداوسيما رادر اختيارداشت مرتب ازاين مى گفتند 
ــورد اما درحقيقت پروژه ها يى كه در  كه فلان پروژه كليد خ
ــال 97 راه اندازى شد همان پروژه ها يى مثل امام على (ع)،  س
صياد و... از مدتها قبل در  دوره ها ى پيشين تعطيل شده بود. 

 مصداق ها ى بيشترى هم دراينباره داريد؟
ــهيد رستگار در جنوب شهر، شهيد بروجردى،  مثلا پروژه ش
ــيار كند ودر حد توقف بوده است اما در  امام على(ع) و... بس
دوره جديد مى بينيد كه پروژه ها جان گرفته است.  اين بيست 
ماه كه شوراى پنجم  مستقر بود همان بيست ماهى است كه 
ــبش با توطئه ها ى ترامپ و تلاطم ها  و وضعيت خاص  هر ش
اقتصادى و... روبه رو بوديم. با وجود همين شرايط خوشحاليم 
ــد  ــى  كه گرفته ش كه اعلام كنيم كه با تصميمات كارشناس
ــا  را متوقف كرديم و  ــا  وهمين طور وام گرفتن ه اولا بدهى ه
ــب منابع متعلق به شهردارى را جمع آورى  به صورت مناس
مى كنيم و با برنامه مناسب بودجه ها  را با اولويت بندى ها يى 

كه داشتيم تخصيص مى دهيم. 
همين امر باعث شد تا فعاليت ها  و شرايط بدون آثار منفى در 
جريان باشدو يك اتفاق مثبت كه در اين دوره رخ داد تشكيل 
ــيوه اش در دوره ما  خزانه دارى كل بود يا هولوگرام با آن ش
ــد.اين اتفاق تحولى در شهردارى به شمار مى آ يد تا  ملغى ش
ــهردارى به  ــل از آن مناطق وهمه بخش ها ى درآمدى ش قب
نحوى رها شده بود.  درمردادماه ورودى منابع مالى شهردارى 
ــه پرداختى حقوق  ــود در حاليك ــه 140  ميليارد ب ــه خزان ب

ــد.  ــارد ش ــهردارى 600 ميلي ش
در گزارش مالى كه در سال 95 آمده 
ــارد وام گرفته  ــزار ميلي ــج ه پن
ــت.  اما به خاطرهمين  ــده اس ش
ــى وخزانه كه  اصلاح نظامات مال
ــوراى پنجم مى بينيد  اين  در ش
ــال 97 به  پنج هزار ميليارد در س
هزارميليارد رسيده است، آن هم 
نه براى پرداخت حقوق و هزينه ها ى 
ــدام ازاين مبالغ را  جارى. هيچك
نكرديم.  جارى  هزينه ها ى  صرف 
 140 آن  ــد  مى بيني ــى  طرف از 
ميلياردتومان مردادماه در اسفند 
ــتصد ميليارد  97 به دوهزار وهش
ــى 20 برابر.  ــيد. يعن ورودى رس
ــرايط بحرانى  آن هم در همين ش
ــوراى  ــى  كه ش ــور. از زمان كش
ــه روى كار آمده تاكنون  پنجم ب
ــم كه بدهى بار  با افتخار مى گوي
ــن بدهى ها يى كه به  نياورديم. اي
شهردارى تحميل شده  ناشى از 
سود بدهى ها يى است كه قبلى ها  

به وجود آورده اند. 
ــده  ــا روزى هف ــه م ــه آنك نتيج
ــود بانكى بابت  ــارد بايد س ميلي
كنيم.  پرداخت  بانكى  بدهى ها ى 
ــى از وام گرفتن و  ــا اين ها  ناش ام
تسهيلات گرفتن ما نيست. با اين 
حال با برنامه ريزى ها يى كه انجام 
ــور مى كنيم درحال  ــم تص داده اي

ــتيم و آن ها  را كاهش مى دهيم.  مهار و مديريت بدهى ها  هس
ــود پس مى گيريم و به  ــه در اختيار افراد غير ب ــى را ك املاك
پيمانكاران مى دهيم پيمانكاران زيادى از سال 93  طلبكارند 
و متاسفانه حسابهاى آنها تسويه نشده است. از سويى تعداد 
ــه بود عوض  ــان در طرح ها رفت ــانى كه ملكش زيادى از كس
اينكه پول اين ملك ها  به آنها داده شود به صورت وام به آنها 
پرداخت شد. اكنون بانك هم به سراغ اين افراد رفته، افرادى 
كه هم خانه شان را داده اند و هم اكنون از طرف بانك تحت 

فشار قرار گرفته اند.

 مشكل اين عده در شوراى پنجم به چه نحو است؟ 
آيا حل شده است؟

دارد حل مى شود. با خزانه دارى كه تشكيل شده هم به جذب 
وجوه نقد و هم غير نقد مى پردازيم. تا با جذب اين درآمدها، 
ــيم.  اينطورى نيست  ــهردارى را پاسخگو باش بدهى هاى ش
ــود برخى درآمدها چه مى شوند. شما مى بينيد  كه معلوم نش
ــر منابع  كه به خاطر همين اصلاح رويه آن بلاهايى كه بر س

شهردارى مى آمد ديگر نمى آيد. 

 مثلا چه بلاهايى؟
ــزار ميليارد تومان  ــام ]...[ داريم كه 4 ه ــركتى به ن مثلا ش

پول ها ى ما را به غارت  برده است. 

 چه دوره اى اين اتفاق افتاد؟
ــن پول را  ــم تلاش مى كنيم اي ــا. اكنون داري ــل ازم دوره قب

پس بگيريم. 

 اين شركت در چه حوزه اى فعاليت مى كرده است؟
ــا  را به آن  ــه هولوگرام ه ــت ك ــركت كارگزار بوده اس اين ش
ــد طلبهاى  ــوده كه برون ــان آن ب ــد. ماموريت اولش مى دادن
ــك بگيرند درواقع  ــد و بيايند از ما مل ــكاران را بپردازن پيمان
ــهردارى  تهاتر كنند. نه تنها اين كاررانكردند بلكه پولهاى ش
ــتند  ــانى كه مى خواس ــراغ كس راهم گرفتند يعنى رفتند س
ــت را به ما بدهى  ــه بگيرند و به آنها مى گفتند اگر پول پروان
ــانى كه  ما تخفيف مى دهيم ولى اين تخفيف مربوط به كس
نقدى پرداخت مى كردند بوده، آنها پول را مى گرفتند تخفيف 
ــهردارى  را مى دادند اما اين پول به جاى اينكه به صندوق ش
ــهردارى  ــت ش بيايد نزديك به چهار هزار ميليارد آن از دس

خارج شده است. 

 تلاشتان در اين زمينه به چه نحوى بوده است؟
ــى از پرونده آقاى شريفى،  تلاش مان را انجام داده ايم. بخش
قائم مقام قاليباف نيز مربوط به همين موضوع است.  اكنون 
ــت.   ــده اس ــت ها  را موجب ش ــكيل خزانه، اصلاح سياس تش
هولوگرام وآن كارگزارى ها  شفاف شده اند. سازمان املاك در 
جايگاه واقعى خودش مستقرشده است.  خوشحاليم بگوييم 
ــاختمانى كه به شورايعالى  دردوره ما به جز دو مورد يكى س
ــتفاده از آن داده شده است و ديگرى يك  استان ها  اجازه اس
ــت پيگير املاكمان هستيم.  در حال حاضر  موزه نقاشى اس
ــهردارى كه در اختيار  ــتيم كه 1940 ملك ش در تلاش هس
ديگران است را پس بگيريم يا آن را بابند 6 ماده 55  تطبيق 
ــت كه دراختيار  بدهيم وببينيم كدام يك از آنها مصلحت اس

آنها باشد.

 اين املاك عمدتا در اختيار چه كسانى است؟
ــخاص مختلفى اند اما برخى از اين املاك نيز  انجمن ها  و اش
ابدا نبايد در اختيار چنين اشخاصى باشد آن هم بدون قرارداد 

و بدون اجاره. 

از لحاظ ارزشى قيمت آن مشخص نيست؟
ــيار بالاست.  يكى از اين املاك كه پس گرفته شد، گفته  بس

شده 160 ميليارد فروخته شده است. 

 من فكر مى كنم در پروسه اى كه شما بخواهيد اين 
ــازى شديدى عليه شورا  املاك را برگردانيد يك جوس

شكل بگيرد؟
اين اتفاق افتاده است.  همين الان به خاطر اين  موضوع من 

دادگاهى شده ام. 

 احتمالا دردسرهايتان بيشتر هم خواهدشد.
ــران نمى دهيم و معتقديم  ــر ملكى را به ديگ ــه.  ولى ديگ بل
ــت و منابع  ــجد حرام اس ــت به مس چراغى كه به خانه رواس
بايد به خزانه مركز وارد شود. در مجموع اميدداريم بااولويت 

ــدى طلبكارها وانضباط در پرداخت ها  و صرفه جويى  و رتبه بن
بتوانيم برخى از مشكلات را حل كنيم. 

ــهر پيرامون  ــفافيت در ش  از شيشــه اى شــدن و ش
شوراى پنجم سخن گفته بوديد.

ما يك شعار با عنوان شفافيت داده ايم.  شفافيت يعنى اينكه 
ــد. شما مى بينيد كه  ــتوها، رانت ها و... نبايد باش ديگر در پس
ــد. اكنون بااين  ــفافيت از سوى شورا اعلام ش ــايت ش يك س
ــارج ازمزايده  ــهردارى نبايد خ ــامانه هيچ قراردادى درش س
ــاور نمى كردند  ــايت را ب ــد. خيلى ها  اين س ــه باش و مناقص
امااكنون خوشحاليم كه بگوييم نه تنها در تهران كه در اغلب 
كلانشهرها اين سايت نهادينه شده است. هم اكنون در سايت.

مى توانيد اين شفافيت را ببينيد. امروز  ديگر هيچ  ذيحسابى 
ــهردارى تهران و شركت ها  مجاز نيست پروژه اى كه در  در ش
ــده رابه عنوان پروژه، امضاى قرارداد  ــايت تعريف نش اين س
ــد آن پروژه غير مجاز  ــايت نياي بكند. اگر پروژه اى دراين س
ــود وما به  ــته مى ش ــت.  بعد از اين قدم ها ى بعدى برداش اس
ــوراها  ــهردارى و ش ــمت مى رويم كه ديگر مديران ش اين س
هيچكدام حق ندارند در استخدام يا در ارتقا و در عقد قرارداد 
بستگان درجه يك خود را لحاظ كنند. شهردارى به اين الزام 
ــاختمان را هم ديجيتال كند  ــده است كه صدور پروانه س ش
ــن كار را انجام دهد. امروزه  ــى در خانه اش بتواند اي وهر كس
ــفافيت افتاده است.  از ابتداى  اتفاقات مهمى دراين بخش ش
اين حركت كه هدفش رانت زدايى است بركات زيادى نصيب 

مديريت شهرى شد.  
مثلا در حوزه پسماند مى توانيم بگوييم كه در سال 97 حدود 
500 ميليارد جلو افتاديم كه تنها همين اقدامات شفاف سازى 
300 ميليارد به سودمان تمام شد.ما سال 96،  460 ميليارد 
براى رفت وروب هزينه كرديم و سال 97، 530 ميلياردمصوب 
كرده بوديم ولى 440 ميليارد هزينه داديم يعنى 20 ميليارد 
ــت كه مى بينيد در سال  ــال 96. اين در حالى اس كمتر از س
ــور چه قدر افزايش يافت و بعضا سه برابر  97 هزينه هاى كش
شده است.  از سويى هزارتن هم توليد پسماند كشور كاهش 

پيدا كرده است. 

 چرا كاهش يافته است؟
يك دليل آن همين شفافيت ها ست. يكى انضباط مالى است.  
از سويى به سمت وسويى مى رويم كه توربين ها  هم ديجيتال 
مى شود. به ماشين هاى پسماند، جى پى اس نصب شده است 
ــاه آينده فقط چهار كارديجيتالى در حوزه  و ظرف يكى دوم
پسماند خواهيم داشت. اپليكيشن ها يى هم دراين زمينه وارد 
ــل نيز ديجيتال  ــاختار جمع آورى وحم ــده اند.  س عرصه ش

شده اند. 
كارهاى مناسبى دراين زمينه صورت گرفته است.  خوشحاليم 
ــال  بگوييم كه با همه افزايش ها  و تورم ها ، هزينه اى كه در س
ــتيم 20 ميليارد كمتر بوده و اميدواريم همين روند  97  داش
ــود.  اين ها  در كنار رفت وروب بهتر، نظم  ــى حفظ ش كاهش

وانضباط بيشتر دراين زمينه است.
پيشتر به ما مى گفتند كه مافياى پسماند در تهران وجود دارد 
ــفانه همين طور هم بود. وقتى كه شرايط جديدى را  و متاس
ــماند مناطق به مزايده گذاشته  اعلام كرديم وگفتيم بايد پس
ــهريور 97مقاومت كرد و  ــان مافيايى تا ش ــود همان جري ش
ــكل بگيرد. مشكلاتى هم  ــت كه مزايده ها يمان ش نمى گذاش
ــهردارى فهرستى  ــتر در ش ــهردارى بود. پيش درون خود ش
ــركت ها ى صاحب صلاحيت. خود اين  ــتند با عنوان ش داش
ــتند در  ــت ها  هم رانت زا بود و فقط افرادى مى توانس فهرس
مزايده شركت كنند كه دراين ليست بودند. درراستاى همان 
سياست رانت زدايى كارى كرديم تا همه شركت ها  بتوانند در 
مزايده ها  حضور داشته باشند. خوداين اتفاق باعث شد كه ما 
در سال 96 در پسماند 12 ميليارد درآمد از تهران داشتيم.  

 قرار بود تا يكســرى سياســت هاى تشويقى نيز در 
زمينه افشاى فسادها در راستاى همراهى مردم در بحث 

شفافيت به كار گرفته شود؟
ــمت نيز مى رويم. لايحه اى در اين زمينه نيز نوشته  به آن س

شده و ان شاءاالله ما نيز به اين سمت برويم. 

ــفافيت  ــه قدر اين موضــوع مى تواند به بحث ش  چ
كمك كند؟

به هرحال ما دراين زمينه تلاشى هايى كرده ايم و همين الان 
هم توانسته ايم فضا را نسبت به قبل شفاف تر كنيم كه عايدات 
ــيارى هم داشتيم. تا پيش از اين اجاره بهايى توسط اين  بس
ــد ما اكنون  ــت دريافت نمى ش املاكى كه در اختيار بقيه اس

ــى مى كنيم بالاى 100  پيش بين
ــل  مح از  ــط  فق ــان  ميلياردتوم
ــن اجاره ها  دريافت  دريافت همي

كنيم.
ــزار متر فضاى تجارى در  750 ه
ــتوران، دكه   ــتيم، رس پاركها داش
و...  داشتيم.  امسال 100 ميليارد 
ــن محل پيش بينى كرديم و  از اي
ــم از اين محل  ــاءاالله بتواني ان ش
ــم.  ما هر نوع  ــب درآمد كني كس
درآمد و منبعى را كه مى توانستيم 
ــهردارى پيش بينى كنيم  براى ش
اين كار را انجام داديم. خوشحاليم 
كه از نظر منابع پايدار به شرايط 
ــال 95  ــيديم. در س ــرى رس بهت
ــهردارى 4 هزار ميليارد تومان  ش
ماليات ارزش افزوده دريافت كرد 
ــال 96 و 97 به  ــى كه س در حال
ــن رقم كاهش پيدا  يك مرتبه اي
ــل تغييرات  قانونى  كرد و به دلي
اين رقم به 2500 ميليارد تومان 
رسيد يعنى هزار و 500 ميليارد 
تومان در سال 96 كاهش درآمد 
ــهردارى به  ــدار ش ــع پاي در مناب
ــئولان قبلى  وجود آمد ولى  مس
ــال 95،  ــن در س ــم اي ــى رغ عل
ــتند و  20درصد منابع پايدار داش
ــان  از طريق منابع  بقيه درآمدش
ناپايدار مانند فروش و دارايى و... 
بوده است.  اينها همه دارايى ها يى  
مانند شهر آفتاب را آماده كرده بودند تا بفروشند (كارى را كه 
ما انجام نداديم)  ولى در عوض در حال حاضر منابع پايدار ما 

بالاى 30 درصد شده است. 
ــد افزايش منابع پايدار يعنى 2 هزار ميليارد منابعى  10 درص
كه قبلاً وجود نداشته است و ما اينها را شناسايى كرده ايم و 

آنها را در گردش درآمدهاى شهردارى قرار داديم.

 تا پايان دوره، پيش بينى شما چه قدر است؟
ــتر از اين  ــل 40 درصد.  البته ما خوش بينيم كه بيش حداق
ميزان نيز خواهد شد.  از طرفى ما ارزش افزوده را نيز پيگيرى 
كرديم. رفاقت ما با مجلس و دولت، برخى از گره ها  را گشوده 
ــت، امتيازات زيادى را از دولت گرفتيم، طلب ها ى مان را  اس
ــم.  قانون ارزش  ــال از دولت اخذ كردي ــد از 10 تا 15 س بع
افزوده نيز امسال به نفع شورا به شرايط دوره پيش برگشت.  
شناسايى منابع جديد را نيز در نظر گرفتيم و تمام اينها ما را 

در ادامه راه يارى خواهد رساند.
ــتفاده از محل ماده 100 به  ــته تراكم فروشى و اس در گذش

عنوان محل درآمد اصلى شهردارى در نظر گرفته شده بود.
ــتاديم،   ــا ما اين كار را نكرديم، بر روى طرح تفصيلى ايس  ام
بلندمرتبه سازى چالش ها ى  زيادى دراين دوران ايجاد كرده 
ــهردارى و وزارت  ــت.  به خاطر همين كشمكش ميان ش اس
مسكن زياد بود متاسفانه هنوز قوانين آن طور كه بايد شكل 
نگرفته است به دليل همين است كه شما مى بينيد در منطقه 
ــت كه در كوچه زير  ــاختمان بلند مرتبه اى اس يك 200 س
20مترى ساخته شده است.  آن زلزله اى كه آمد ديديد چقدر 
نگرانى ايجاد كرد. برج ها ى بلند در كوچه ها ى باريك ناشى از 

همين سرپيچى ها ى قانونى است.
ــى كرديم و گفتيم  ــوم اين موضوع را پيش بين در برنامه س
ــت نيست كه فقط سه درصد پول ساختمان در  كه اين درس

ساخت و ساز پول عوارض شود. 
از سال 93 دفترچه قيمت گذارى املاكى را اجرا نمى كردند، 
ــت  ــم و در واقع هزينه پروانه را درس ــا آن را اجرا مى كني م
ــالها بود كه با پاركبان ها  كشمكش داشتند و  مى گيريم. يا س

هيچ پولى به شهردارى نمى رسيد. 

 آيا پيمانكارى در آن موقع اين كار را مى كرد؟
ــت؟  ــه ببينيم ماجرا چه بوده اس ــب برگرديم ك ــد به عق باي
درحاليكه در همه جا پاركبان ها  حضور داشتند ولى شهردارى 
ــت. در حال حاضر در منطقه  ازاين موضوع هيچ عايدى نداش
ــورت ديجيتال انجام  ــوت جايگزين پاركبان ها  به ص 2،  پايل
مى شود. كارت شهروندى مانند كارت ترافيك صادر مى شود، 
ــت و از اين طريق در آمدى  ــابى در نظر گرفته شده اس حس
ــركت مى شود. در بحث پسماند نيز قبلا اشاره شد،  نصيب ش
حدود 5 هزار ميليارد تومان اقتصادپسماند درتهران است ولى 
ــت. اما  ــهردارى تا پيش ازاين از اين موضوع عايدى نداش ش
ــهر هوشمند و با  ــت. در بحث ش اكنون اين اتفاق افتاده اس
ــرده ايم كه منبع درآمد  ــتارت آپ ها  پيش بينى ك كمك اس
ــهردارى شكل بگيرد. ما 1500 كيلومتر فيبر نورى  آينده ش
ــتيم.  در حاليكه  ــدى از آن نداش ــود وعاي داريم كه هيچ س
ــت. تلاش داريم راه ها ى مختلف  سرمايه وظرفيت بسيار اس
ــكل دهيم تا مجبور نباشيم تراكم فروشى كنيم  در آمد را ش
و باغ ها  را بفروشيم.  اعلام كرديم ازاين كارها نخواهيم كرد. 

ــوراى شهر  ــائلى كه همواره در بحث ش  يكى از مس
ــهر آنقدر  ــوراى ش ــرح بود اين مطلب اســت كه ش مط
غرق در پرداخت بدهى ها ســت  كه اساسا نمى تواند به 

طرح ها ى عمرانى برسد.
ــاى نجفى در  ــارد بدهى داريم. آق ــزار ميلي ــا حدود 62 ه م
ــود كه مجددا  ــاره كرده ب ــش به 52 هزار ميليارد اش گزارش
ــارد از اين بدهى  ــد. 30 هزار ميلي ــوارد جديدى يافت ش م
ــت. دراينباره نيز اولويت بندى كرديم.  بابت پروژه ناتمام اس
ــهردارى. در  ــال بودجه ش 30 هزار ميليارد يعنى اندازه دوس
ضمن فراموش نكنيم كه بودجه شهردارى همه اش عمرانى 
نيست. وگرنه هشت هزار ميليارد بودجه از بودجه هجده هزار 
ــنل و اشخاص جارى است. سالها طول  ميلياردى هزينه پرس

مى كشد تا همين پروژه هاى نيمه تمام حل شود.
ــش  ما در طرح ها يمان به مترو اولويت داده ايم. روى خط ش
ــد واگن را دراولويت  ــويى خري و هفت تمركز كرده ايم. از س
ــت دوهزار واگن بخريم و دوميليون ونيم  قرارداديم و قراراس
ــانيم. اغلب پروژه ها ى  ــافركنونى را به هفت ميليون برس مس
روى زمين هم فعال شده است ما سال گذشته 740 ميليارد 
ــرايط فقط  به پروژه ها  داديم.  بيش از هزار ميليارد  دراين ش
ــر كرديم و  ــه مترو اختصاص داديم، اوراق قرضه منتش نيز ب

ــد،  تونل  ــى و اجرايى فعال ش ــا ى عمران ــد پروژه ه مى بيني
ــد، پروژه ها ى شهيد رستگارى، بروجردى و...  آرش افتتاح ش
ــى به خوبى  ــه فعاليت ها ى عمران ــاهديد ك ــت و ش فعال اس
ــا ى مختلف  ــم پروژه ه ــحاليم بگويي ــى رود. خوش ــش م پي
درمناطق مختلف جلو رفته است. اما همه اش سخت افزارى

ــته فرهنگى را  ــاهده مى كنيد كه ما شش راس ــت. مش نيس
ــراى پروژه ها ى  ــارد بودجه ب ــه راه انداخته ايم و 200 ميلي ب
ــرق و غرب و شمال وجنوب اختصاص داديم.  فرهنگى در ش
ــارد علاوه بر بودجه اى كه قبلا تصويب كرده بوديم  600ميلي
براى  تكميل پروژه ها ى عمرانى اختصاص داديم و اين نشان 
ــه  مى دهد كه تكميل پروژه ها ى نيمه تمام را بيش از هميش
دنبال مى كنيم. پروژه ها ى عمرانى امسال جان جدى ترى از 
ــال خواهد گرفت.متروهم با 1300 ميليارداوراق قرضه  پارس
جديدى كه امسال منتشر شد همين طور. خط شش و هفت 
ــود. در حوزه حمل ونقل عمومى  متفاوت تر از هميشه مى ش
اتفاقات بسيار مثبت وخوبى خواهد افتاد.  فراموش نكنيم اين 
اولين سال است كه تعطيلى آلودگى هوا نداشتيم. تهران در 
ــال 97،  49 روز آلودگى داشت در حالى كه قبلا اين رقم  س

به هشتاد وشش روز مى رسيد.
ــته درتهران به بهانه  ــال گذش 128 هكتار باغى كه درده س
ــد از زمين اين  ــب درآم ــا پول نيازداريم و بايد كس اينكه م
ــهردارى  ــهمى از درآمد ش ــد، چه س باغات كنيم تخريب ش
ــت؟ اما ما در دوره جديد باغ خريديم و در اختيار  داشته اس
عموم قرارداديم. سياست ها يى به كار گرفتيم كه باعث شد تا 
ــهردارى بالا برود. وقتى از گذشته مى گوييم  كارايى منابع ش
ــوراى شهر پنجم سخن مى گويند.  خيلى از رقباى ما عليه ش
ــته داريم و  اما اميد داريم با ارائه آمار و اطلاعاتى كه  از گذش
ــهردارى مشخص شده و اعلام مى شود  هزينه ها يى كه در ش
اين تفاوت را احساس كنيد. اگر هزينه ها ى تمام شده مترو و 
ــى كنيد، مى فهميد كه بدهى ها  خيلى  امام على (ع) را بررس
ــتر از اين حرف ها ست و همه آن هزينه ها  را امروز داريم  بيش
پرداخت مى كنيم. با همه اينها اميدواريم كارهايى انجام دهيم 
كه مردم بفهمند كه شهرشان متفاوت تر و زيباتر شده است. 
فضاى شهر بهبود يافته است، اينها نشان مى دهد كه شوراى 
پنجم به راى مردم وفادار است و مرتبا سعى كرده با نخبگان 
در تماس باشد وخواست مردم را به عنوان يك اصل برآورده 

كند.

 باتمامى اينها همچنان دغدغه اصلى تان در شوراى 
شهر پرداخت بدهى ها  خواهد بود؟

بله. به هر حال بايداين بدهى ها  پرداخت شود. اما در گذشته 
ــهردارى هماهنگى نبوده است  چون بين دولت ومجلس وش
ــته اند برخى كارها را انجام دهند اما در شوراى پنجم  نتوانس
ــت كه همه  ــكلى وجود ندارد. قانون اين بوده اس چنين مش
ــده است پنجاه  اوراق قرضه اى كه در بحث مترو صادر مى ش
ــت. در  ــودش را بايد دولت مى پرداخته اس ــد اصل وس درص
ــا اين كاررا  ــر نكردند اما م ــته اصلا اوراق قرضه منتش گذش
ــارد مجوز اوراق قرضه  ــم ودر حال حاضر دو هزار ميلي كردي
داريم ودولت دراين راستا كمك كرده است.جرائم راهنمايى 
ــا نمى آمد. بايد اين  ــهردارى مى آ مد ام و رانندگى بايد به ش
اتفاق بيفتد. در بافت فرسوده قراربوده دولت بخشى از هزينه 
ــال با  ــده را بپردازد. در بودجه امس پروانه اى كه صادر مى ش
مناسبات خوب دولت و مجلس، دولت در پنجاه درصد موارد 

مالى شهردارى را حمايت مى كند.
ــاره اى نداريم. بانكها،   ــا در كل، بدهى ها  را بايد بدهيم، چ ام
پيمانكاران، مالكان  خانه ها يى كه در طرحها هستند و... همه 

از بدهى ها ى ما هستند.

ــورايارى ها  همچنان مطرح اســت، به نظر   بحث ش
ــهرها قرار  ــورايارى ها  در كجــاى معادلات ش ــما، ش ش
دارند؟ اساسا در مقوله شورايارى ها  احزاب تا چه اندازه 
مى توانند دخالت داشته باشند و تا چه اندازه معتمدين؟

ــنامه  ــا اصلاح اساس ــورا م ــدو چهل ويكم ش ــه ص در جلس
ــورايارى ها  31  ــورايارى ها  را تصويب كرديم.  انتخابات ش ش
ــود. با توجه به اينكه مشاركت مردم در  خرداد  برگزار مى ش
ــهرى مورد كم اعتنايى قرار گرفته است، از همان  مديريت ش
ــئله جدى گرفته نشده بود در  ــوراى اول تاكنون اين مس ش
حاليكه قرار بود خود اين شوراها خانه ها ى متفاوت مانند خانه 
ــلامت، خانه فرهنگ، خانه هنر، خانه محيط زيست و... را  س
ــارى بگيرند اما  ــاكنين محله را به جد به ي ــال كنند و س فع
متاسفانه اينطور نشد. به هرحال در حال حاضر كار گروههاى 
فرهنگ، عمران و... در شورايارى ها  تشكيل شده است. از هم 
ــورايارى ها يى كه از دوره پنجم  ــون تلاش مى كنيم در ش اكن
ــود، اين توجه صورت بگيرد.  شورايارى اگر 9  تشكيل مى ش
ــر عضو دارد  بايد90 نفر رادور خود جمع كنند. اميدواريم  نف

تحول جدى دراين زمينه صورت بگيرد.  
ــه اى ترتيب داده ايم تا  اين  ــورايارى ها ى جديد برنام براى ش
ــكل بگيرند ونه از بالا.  ــتى از كف محله ش ــوراها به درس ش
ــوراها به گونه اى سازماندهى شوند كه بحثى  نمى خواهيم ش
ــى و اصولگرايى در آن  ــائلى مثل اصلاح طلب ــى و مس سياس
مطرح شود. اميدواريم به سمتى برويم كه بتوانيم شورايارى ها  
فعال تر شوند. براى اولين بار مصوبه اى ردوبدل شد كه در آن 
ــورايارى ها  را به عنوان قانونى به رسميت بشناسند تا  همه ش

مشكلات پيشين ديگر رخ ندهد. 

ــال پيش  ــردم به اصلاح طلبان به مانند دوس  نگاه م
ــرايط كشور طى  نيســت. با توجه به اين نكته واينكه ش
ــى تر كند  ــگاه رامنف ــاى آتى ممكن اســت اين ن ماهه
ــردم اقبالى به  ــهر بعدى م ــوراى ش تصور مى كنيد در ش
ــوراى شهر نشان خواهند داد؟  شمااصلاح طلبان براى ش
به نظر عملكرد دولت و نمايندگان مجلس باعث شده تا 
نگاه مردم به كل مسئولين اصلاح طلب تغيير پيدا كند و 
ــوراى شهر تهران نيز در اين آتش  در اين بين اعضاى ش

بسوزند.
ــال طول مى كشيد تا ماه  در انتخابات قبلى يك ونيم تا دوس
ــود و ازاين رو منتخبين تا دوسال  ــل منتخبين تمام ش عس
ــتند. اما بعد از انتخابات 96 شرايط طورى  عزت واحترام داش
ــد كه در همان دى 96 آن اعتراضات شكل گرفت. دولت  ش
ــم ارزى قرار گرفت.  ــم بعد از آن در موضوع برجام و تلاط ه
ــت. از طرفى ديگر  ــارهاى بر مردم خيلى سخت اس اين فش
ــى شرايط امروز را نمى پذيرد و معتقد است زمان به حد  كس
ــئولين داده شده است. قبول داريم كه مردم در  كافى به مس
ــتند. اما نظرسنجى ها  ــرايط فعلى تحت فشار زيادى هس ش
ــرايط فعلى اعتماد به دولت نسبت  ــان مى دهد كه در ش نش
ــت. چرا كه مردم مى دانند  ــورا افت بيشترى داشته اس به ش
شوراى شهر روى حرفها و شعارهايش مانده و شعار شفافيت 
ــت و على رغم همه مشكلات در مديريت  را عملى كرده اس
ــهرى مثبت عمل شده است و حرف مردم ملاك بوده و تا  ش
آنجا كه در توان بود از مردم دفاع شده است.از همين رو هنوز 
اميد داريم كه لطف مردم شامل حال شوراى شهر ومديريت 

شهرى اصلاح طلبان بشود.

گفت وگوى آفتاب يزد با محمود ميرلوحى به مناسبت سالگرد پيروزى ليست اصلاح طلبان در انتخابات شوراها:

شعار شفافيت را عملى كرديم

در انتخابات قبلی یک ونیم تا دوسـال طول می کشـید تا ماه عسل منتخبین تمام شود و ازاین رو 
منتخبین تا دوسـال عزت واحترام داشـتند. اما بعد از انتخابات ۹۶ شرایط طوری شد که در همان 
دی ۹۶ آن اعتراضات شکل گرفت. دولت هم بعد از آن در موضوع برجام و تلاطم ارزی قرار گرفت. 
این فشارهای بر مردم خیلی سخت است. از طرفی دیگر کسی شرایط امروز را نمی پذیرد و معتقد 
اسـت زمان به حد کافی به مسئولین داده شـده است. قبول داریم که مردم در شرایط فعلی تحت 
فشار زیادی هستند، اما نظرسنجی ها نشان می دهد که در شرایط فعلی اعتماد به دولت نسبت به 

شورا افت بیشتری داشته است


